
 

 

Zápis ze zasedání výboru regionálních představitelů,  

které se konalo 8. ledna 2024, zasedací místnost Kaňkova paláce, Praha 
 

8. ledna 2024 

PŘÍTOMNI:  

JUDr. Radim Miketa Mgr. Jaroslav Liška jr. 

JUDr. Michala Plachká, LL.M. JUDr. Jan Malý 

JUDr. Petr Meduna Mgr. Pavel Otipka 

JUDr. Zdeněk Grus JUDr. Lenka Vidovičová, LL.M. 

JUDr. František Smejkal  

 

HOSTÉ: 

JUDr. Petr Čáp  

 

OMLUVENI: 

JUDr. Roman Premus JUDr. Irena Schejbalová 

 

ONLINE: 

Mgr. Lenka Danilišin Gabriela Hladká 

 

1) Zpráva o činnosti představenstva v uplynulém období  

JUDr. Miketa přivítal členy výboru regionálních představitelů a přítomné hosty.  Následně je 

informoval o stěžejních otázkách, které v současné době projednává představenstvo ČAK. 

a) přestavba paláce Dunaj: došlo k posunu termínu předání stavby ze strany zhotovitele 

společnosti Geosan zhotoviteli interiérů pro ČAK. K přestěhování ČAK do nových 

prostor by mělo dojít v druhém pololetí 2024. Říjnové advokátní zkoušky by již měly 

proběhnout v zrekonstruovaných prostorách;   

b) nové webové stránky: Umožní advokátům přístup přes „Moje ČAK“ přímo do 

matriky, případně jiných rubrik, kde si budou moct opravovat některé své matriční 

údaje, sami si budou moct generovat výpisy ze seznamu advokátů apod. Nové 

funkcionality je možné spustit od 1. února 2024, nový web celkově bude připravený ke 

spuštění 1. března 2024. Představenstvem byla zvolena varianta současného spuštění 

webových stránek i funkcionality „Moje ČAK“ od března 2024. Na webových 

stránkách bude přístupná také elektronická kniha úschov s možností propojení na 

bankovní účty;  
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c) Medializovaná zpronevěra advokátky a úschovy: Představenstvo zjistilo průběh 

kontroly, které u advokátky proběhly, nejspíše byly předloženy nepravé listiny. Zda 

byly z hlediska prevence vzniku následných škod kontroly dostatečné, je i předmětem 

prověrky kontrolní rady. Na Komoru se momentálně opakovaně obracejí poškozené 

osoby.  Probíhá diskuse o zřízení fondu pro případné odškodňování takto poškozených 

klientů. Tento fond může zřídit pouze sněm.  

JUDr. Miketa vyzval členy výboru k případným komentářům k této problematice: 

• JUDr. Smejkal konstatoval, že tato varianta se probírala již dříve a nebylo nalezeno 

vhodné řešení. 

• JUDr. Vidovičová informovala, že v prosinci 2023 se konal v regionu Střední Morava 

seminář na téma advokátního práva, kde téma založení fondu rezonovalo s velmi 

negativním vyjádřením většiny advokátů, proč by měli poctiví advokáti hradit za 

nepoctivé.  

• JUDr. Malý se k tomuto názoru připojil. Na semináři ve Východních Čechách také 

zazněla nevole advokátů do takového fondu přispívat.  

• JUDr. Meduna se vyjádřil, že pokud zřídíme fond, hlásíme se určitým způsobem  

k zodpovědnosti za škody takto vznikající.  

• JUDr. Čáp konstatoval, že pokud by z každé provedené úschovy za minulý rok bylo 

odvedeno do takového fondu 1.000,- Kč fond by za rok činil 63.000.000,- Kč. Problém 

vidí v tom, že za posledních 10 let advokáti způsobili zjištěné škody za cca 0,5 miliardy 

Kč. 

d) Zákon o advokacii (JUDr. Miketa, JUDr. Čáp)  

JUDr. Miketa informoval o stavu předložené novely zákona o advokacii. Ke změně došlo 

v poslední verzi v §3a zákona, který stanovuje zakotvení a ochrany důvěrnosti komunikace 

mezi klientem a advokátem. Ministerstvo zaznamenalo výhrady ze strany státního 

zastupitelství, ale podařilo se dosáhnout akceptace poslední verze. Návrh zákona nepůjde do 

klasického připomínkového řízení, bude projednán v komisích legislativních rad vlády a pak 

půjde přímo na schválení na vládu. Předmětem jednání vlády bude v lednu nebo v únoru. 

Účinnost novely by pak mohla nastat od září, realisticky od 1. ledna 2025.  

Dále JUDr. Miketa sdělil, že v současné době podala jedna kolegyně advokátka stížnost na 

zrušení ustanovení § 151 odst. 2 občanského soudního řádu (stanovení nákladů řízení dle 

paušální vyhlášky). Stížnost byla předložena plénu ÚS. JUDr. Miketa vyjádřil obavu, aby 

nevznikla nová debata o vhodnosti paušální vyhlášky. V současné době je předložen návrh 

představenstvu ČAK tak, aby Komora souhlasila s návrhem, že ustanovení bude zrušeno a 

nadále by tak byly náklady přiznávány dle advokátního tarifu.  

JUDr. Čáp doplnil informace: první návrh tarifu, který byl předjednán s ministerstvem 

spravedlnosti, byl rozeslán jednotlivým soudům, potažmo soudcům. Ministerstvo poskytlo 
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krátkou lhůtu k připomínkám, některé připomínky soudců byly nevěcné. V současné době 

existuje kompromisní varianta a všechny připomínky byly vypořádány. V dané fázi se čeká se 

na vyjádření ministerstva financí, kde je možné obávat se nesouhlasu s ohledem na dopady na 

státní rozpočet (cca 0,5 mld. ročně)  

Zásadní kritérium při zpracování návrhu novely: od roku 2006, od posledního zvýšení sazeb, 

uplynulo 18 let a inflace za toto období činí 80 %, na což je navázáno zvýšení některých 

tarifních hodnot o 80 %.  

2) Nadace či nadační fond České advokátní komory (JUDr. Miketa, JUDr. Plachká)  

JUDr. Miketa sdělil, že touto myšlenkou se nechal výbor inspirovat zkušenostmi kolegů ze 

Slovenska, kteří takovou nadaci mají. Návrh na založení nadace byl předložen představenstvu. 

JUDr. Plachká informovala, že administrativa není tak nákladná, na Slovensku je výhodou 

možnost odpočtu z daní (nikoliv ze základu daně) ve výši 2 %. Výrazně lépe a snáze se tak 

získávají finanční prostředky i od advokátů.  

Legislativní odbor zkoumal, zda by mohl být soud dotován z rozpočtu. Varianta čerpat ze 

sociálního fondu by umožnila přísun pouze velmi omezených příjmů (limity použití sociálního 

fondu). Bude-li nadační fond založen, pak bude vhodná prezentace na regionálních akcích.  

3) Družba mezi regionálními středisky ČAK a SAK (JUDr. Miketa)  

JUDr. Miketa informoval, že se v říjnu 2023 účastnil výjezdního zasedání regionálních 

středisek Slovenské advokátní komory. V rámci jednání byl učiněn návrh na navázání družby 

jednotlivých regionů SAK a ČAK, např. Ostrava a Košice apod. V současné době se připravuje 

pilotní projekt – společná akce regionu Jižní Morava a Bratislavy, která se bude konat 

v listopadu 2024. 

JUDr. Miketa navrhuje, aby na výjezdní zasedání výboru regionálních představitelů, které se 

bude konat v červnu 2024, byl opět pozván zástupce SAK. Mgr. Ján Kutan, jako pověřený člen 

předsednictva SAK pro regiony, pozval české advokáty k účasti na sportovně společenské akci 

SAK, která se bude konat 8. až 9. února 2024 na Slovensku (závod ve slalomu). 

4) Vzdělávání advokátních koncipientů (JUDr. Miketa, JUDr. Čáp) 

JUDr. Miketa vznesl na regionální představitele dotaz, zda evidují ze svých regionů nějaké 

podněty ke změně systému vzdělávání advokátních koncipientů, podněty školitelů nebo 

advokátních koncipientů k rozsahu a kvalitě tohoto vzdělávání.  

JUDr. Smejkal doplnil informaci, že v současné době se počet koncipientů snižuje, ale žádný 

palčivý problém nevidí. JUDr. Vidovičová poznamenala, že advokátní koncipienti se účastní i 

regionálních vzdělávacích akcí. 

JUDr. Čáp oslovil regionální představitele s myšlenkou návratu vícedenních vstupních školení. 

JUDr. Otipka by tuto formu podporoval, nicméně zmiňuje obtíže s tím spojené a není si jist 
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zájmem, jak koncipientů, tak školitelů. JUDr. Smejkal namítá, že mladší advokáti-školitelé 

nebudou chtít koncipienty uvolňovat. Nelze též přehlédnout významné ekonomické náklady, 

ať již na straně ČAK, školitelů či koncipientů. 

JUDr. Miketa požádal o zaslání případných podnětů ze strany školitelů či koncipientů 

v jednotlivých regionech. 

5) Účast regionálních zástupců na zasedáních představenstva (JUDr. Miketa) 

JUDr. Miketa znovu zopakoval, že i v I. pololetí 2024 se mohou zástupci regionálních středisek 

účastnit pravidelných zasedání představenstva Komory: 

únor 2024 – Praha 

březen 2024 – Olomoucký kraj 

duben 2024 – Středočeský kraj 

květen – Jihomoravský kraj. 

6)  Informace z regionů – příspěvky do informačních zdrojů ČAK 

JUDr. Miketa apeloval na regionální představitele, aby více využívali možnosti zveřejňování 

aktuálních informací o činnosti i aktualitách v jednotlivých regionech v Advokátním deníků, 

v News, v Bulletinu advokacie, na sociálních sítích ve spolupráci s odborem vnějších vztahů.  

7)  Různé 

JUDr. Miketa informoval, že příští sněm se bude konat 3. října 2025 v hotelu Clarion v Praze.  

Výjezdní zasedání výboru regionálních představitelů proběhne 6. až 7. června 2024 na Větruši 

(kolize termínu s ústními advokátními zkouškami v Praze, které se budou konat 5. až 6. června 

2024). Zasedání letos pořádá region Severní Čechy.  

JUDr. Smejkal požádal, zda by bylo možné jednotlivým regionům zpracovat a předat 

aktualizovaný seznam advokátů a koncipientů v jednotlivých regionech. Dále informoval, že 

jeho zástupce, Mgr. David Pohořal, si pozastavil výkon činnosti advokacie, jeho funkce 

nezaniká. 

JUDr. Smejkal dále informoval, že v návaznosti na konání společného zasedání ČAK a SAK, 

zajistil kapacitu na představení v divadle v Českém Krumlově s otáčivým jevištěm v neděli 23. 

června 2024. Vstupenky budou poskytovány se slevou, v průběhu března rozešle informaci 

všem regionům.  

JUDr. Malý informoval, že JUDr. Janeba odstoupil z funkce zástupce regionálního 

představitele a na prosincovém zasedání představenstva byl na jeho návrh jmenován nový 

zástupce JUDr.  Jiří Dobýval. 
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JUDr. Miketa poděkoval všem regionálním představitelům za odevzdání plánů činnosti jejich 

středisek. Po schválení představenstvem bude plán všem regionálním představitelům rozeslán.  

Mgr. Liška informoval, že v letošním roce jeho region pořádá celostátní turnaj ve fotbale, 

kterého se účastní družstva ze všech regionů ČAK. Akce proběhne na začátku září, o přesném 

termínu bude včas informovat (obvykle druhý pátek v září). V souvislosti s tím vznesl dotaz, 

zda by bylo možné čerpat prostředky z jiného fondu než daného regionálního střediska.  

JUDr. Smejkal navrhuje, aby se na tuto akci aplikoval model pořádání Sportovních her 

v Nymburce, tj. aby představenstvo schvalovalo příspěvek na tuto akci mimo rozpočet regionů. 

JUDr. Miketa vyzval Mgr. Lišku, aby připravil a předložil návrh rozpočtu celé akce. JUDr. Čáp 

tento postup doporučil.  

8) Závěr 

Vzhledem k tomu, že nebylo dalších podnětů, připomínek či otázek, JUDr. Miketa zasedání 

ukončil.  

 

 

 

Zapsala: Mgr. Lenka Danilišin Správnost zápisu ověřil: JUDr. Radim Miketa  


